

<p>Автор(ы) и название статьи Author(s) and title of the article</p>	<p>Аннотация</p>	<p>Abstract</p>	<p>Ключевые слова</p>	<p>Key words</p>
<p>Балакай О.Б. СОСТОЯНИЕ И ПЕРСПЕКТИВЫ ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ СТАДИИ СОСТАВЛЕНИЯ ПРОЕКТА БЮДЖЕТА В РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ И ДОНЕЦКОЙ НАРОДНОЙ РЕСПУБЛИКЕ</p> <p>Balakai, O.B. THE STATE AND PROSPECTS OF LEGAL REGULATION OF BUDGET DRAFTING IN THE RUSSIAN FEDERATION AND THE DONETSK PEOPLE'S REPUBLIC</p>	<p><i>В статье рассматривается развитие бюджетного законодательства в ДНР в перспективе введения в действие Бюджетного кодекса Российской Федерации на территории Донецкой Народной Республики. Рассмотрено правовое регулирование стадии планирования бюджета в РФ и ДНР, перспективы применения модели бюджетирования, ориентированного на результат в ДНР.</i></p>	<p><i>The article examines the development of budget legislation in the DPR in the perspective of the introduction of the Budget Code of the Russian Federation on the territory of the Donetsk People's Republic. The legal regulation of the budget planning stage in the Russian Federation and the DPR, the prospects of applying the results-oriented budgeting model in the DPR are considered.</i></p>	<p><i>бюджет, бюджетный процесс, Донецкая Народная Республика, Российская Федерация, проект бюджета, бюджетное законодательство, бюджетирование, ориентированное на результат, программа развития.</i></p>	<p><i>budget, budget process, Donetsk People's Republic, Russian Federation, draft budget, budget legislation, result-oriented budgeting, development program.</i></p>
<p>ГАПОТЧЕНКО Г.Н. АКТУАЛЬНЫЕ ВОПРОСЫ СТАНОВЛЕНИЯ И РАЗВИТИЯ УГОЛОВНО-ПРОЦЕССУАЛЬНОГО ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА В ДОНЕЦКОЙ НАРОДНОЙ РЕСПУБЛИКЕ</p> <p>GAROTCHENKO, G.N. CURRENT ISSUES OF THE FORMATION AND DEVELOPMENT OF CRIMINAL PROCEDURE LEGISLATION IN THE DONETSK PEOPLE'S REPUBLIC</p>	<p><i>В статье рассматриваются отдельные вопросы, посвященные становлению и развитию уголовно-процессуального законодательства Донецкой Народной Республики за период с 2014 года по октябрь 2022 года, когда ДНР на основании Федерального конституционного закона от 04.10.2022 № 5-ФКЗ была принята в состав РФ. За указанный период автором были проведены научные исследования отдельных норм</i></p>	<p><i>The article deals with certain issues related to the formation and development of the criminal procedure legislation of the Donetsk People's Republic for the period from 2014 to October 2022, when the DPR was admitted to the Russian Federation on the basis of the Federal Constitutional Law of 04.10.2022 №5-FCL. During the specified period, the author conducted scientific research on certain norms of</i></p>	<p><i>выявление преступлений, Конституция, права граждан, следственные действия, принципы уголовного процесса, уголовный процесс, уголовно-процессуальный кодекс Донецкой Народной Республики.</i></p>	<p><i>detection of crimes, the Constitution, the rights of citizens, investigative actions, criminal process, the Code of Criminal Procedure of the Donetsk People's Republic.</i></p>

	<p><i>УПК ДНР в сравнении с нормами уголовно-процессуального законодательства РФ, отмечены отдельные актуальные вопросы, которые требуют усовершенствования, по ряду вопросов автором сформулированы и обоснованы предложения по усовершенствованию правовой регламентации отдельных норм УПК ДНР.</i></p>	<p><i>the Code of Criminal Procedure of the DPR in comparison with the norms of the criminal procedural legislation of the Russian Federation (hereinafter referred to as the Code of Criminal Procedure of the Russian Federation), noted certain topical issues that require improvement. On a number of issues, the author formulated and justified proposals for improving the legal regulation of certain norms Code of Criminal Procedure of the DPR.</i></p>		
<p>Гридин А.Н., Кушаков М.Н. ТРАНСФОРМАЦИЯ ПОЛИТИКО-ПРАВОВОГО РЕЖИМА В СОВРЕМЕННОМ ГОСУДАРСТВЕ</p> <p>Gridin, A.N., Kushacov, M.N. TRANSFORMATION OF THE POLITICAL AND LEGAL REGIME IN THE MODERN STATE</p>	<p><i>В данной статье рассматриваются концептуальные основы функционирования государств различного исторического типа в условиях различных политико-правовых режимов и их трансформация в современном государстве.</i></p>	<p><i>This article examines the conceptual foundations of the functioning of states of various historical types in the conditions of various political and legal regimes and their transformation in a modern state.</i></p>	<p><i>государство, политико-правовые режимы, информационные технологии, социальная система, культура социальных сетей.</i></p>	<p><i>state, political and legal regimes, information technologies, social system, culture of social networks.</i></p>
<p>Журба В.В. ОСНОВЫ И РЕАЛИЗАЦИЯ ПРАВОТВОРЧЕСКОЙ ИНИЦИАТИВЫ ГРАЖДАН</p> <p>Zhurba, V.V. FUNDAMENTALS AND IMPLEMENTATION OF CITIZENS' LAW-MAKING INITIATIVE</p>	<p><i>В статье рассматриваются проблемные аспекты определения места правотворческой инициативы граждан в системе народовластия. В статье рассмотрено понятие народной правотворческой инициативы сквозь призму научных подходов</i></p>	<p><i>The article discusses the problematic aspects of determining the place of the people's law-making initiative in the system of democracy. The article examines the concept of people's law-making initiative through the prism of scientific approaches and</i></p>	<p><i>нормотворчество, народная правотворческая инициатива, народовластие, непосредственное народовластие.</i></p>	<p><i>rulemaking, people's law-making initiative, democracy, direct democracy.</i></p>

	<i>и законодательной практики разных стран. Раскрыты конституционно-правовые виды правотворческой инициативы граждан.</i>	<i>legislative practice of different countries. The article also reveals the constitutional and legal types of the people's law-making initiative.</i>		
Караман А.А. ПРАВОВОЙ АНАЛИЗ РОЛИ НОВО-ОГАРЁВСКОГО ФОРМАТА В РАЗРУШЕНИИ СССР Karaman, A.A. LEGAL ANALYSIS OF THE ROLE OF THE NOVO-OGAREV FORMAT IN THE DESTRUCTION OF THE USSR	<i>Настоящая статья направлена на устранение пробела в правовом анализе роли и значения неформальной группы из числа ряда высших должностных лиц бывших Союзных республик во главе с бывшим Президентом, бывшего Союза ССР, в последнем этапе разрушения указанного государства. В литературе эта группа получила название «Ново-Огарёвского формата».</i>	<i>This article is aimed at eliminating a gap in the legal analysis of the role and significance of an informal group from among a number of senior officials of the former Soviet Republics, headed by the former President of the former USSR, in the last stage of the destruction of this state. In the literature, this group was called the "Novo-Ogarevsky format".</i>	<i>М.С. Горбачёв, Ново-Огарёвский формат, разрушение СССР.</i>	<i>Mikhail Gorbachev, the Novo-Ogarevsky format, the destruction of the USSR.</i>
Комаров В.А. ГРУППОВОЙ ИСК: ПЕРСПЕКТИВЫ ЕГО ИСПОЛЬЗОВАНИЯ В ДОНЕЦКОЙ НАРОДНОЙ РЕСПУБЛИКЕ Komarov, V.A. CLASS SUIT: PROSPECTS FOR ITS USE IN THE DONETSK PEOPLE'S REPUBLIC	<i>В статье проанализированы особенности групповых исков в судопроизводстве, порядка подачи и рассмотрения дел по групповым искам, а также проблемы, связанные с реализацией на практике применения групповых исков, которые позволили бы значительно снизить нагрузку на судебную систему, а пострадавшим лицам, объединив свои требования, дали бы возможность эффективнее защищать свои интересы.</i>	<i>The article analyzes the features of class actions in court proceedings, the specifics of the procedure for filing and considering cases on class actions, as well as the problems associated with the implementation in practice of the use of class actions, which would significantly reduce the burden on the judicial system, and the affected persons, by combining their claims, more effectively protect their interests.</i>	<i>групповой иск, групповое производство, судебное разбирательство, коллективный интерес, способы защиты прав.</i>	<i>class action, class-action lawsuit, litigation, collective interest, ways to protect rights.</i>
Кушаков М.Н. ГОСУДАРСТВЕННО ПРАВОВЫЕ ОСНОВЫ ИНТЕГРАЦИОННОЙ ПОЛИТИКИ МИНИСТЕРСТВА	<i>В статье определяются стратегические цели и задачи деятельности Министерства образования и науки Донецкой</i>	<i>There are certain strategic goals as well as performance objectives of the Ministry of Education and Science of</i>	<i>образование, качество образования, показатели качества образования, сотрудничество.</i>	<i>education, education quality, education quality</i>

<p>ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ ДОНЕЦКОЙ НАРОДНОЙ РЕСПУБЛИКИ</p> <p>Kushacov, M.N. STATE LEGAL FRAMEWORK OF THE INTEGRATION POLICY OF THE MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE OF THE DONETSK PEOPLE'S REPUBLIC</p>	<p><i>Народной Республики. Ключевой задачей МОН ДНР рассматривается совершенствование качества образования в Республике на основе развития интеграционного сотрудничества. Решение данной задачи обеспечивается посредством всесторонней работы с исполнительными, законодательными органами, ведущими научно- образовательными центрами, общественными организациями и фондами Российской Федерации.</i></p>	<p><i>Donetsk National Republic were regarded in the following paper. The key purpose for MoES is to improve the quality of education in the Republic through integration and also cooperation with legislative and executive bodies, scientific and education centers, public organizations and funds of Russian Federation.</i></p>		<p><i>indicators, cooperation.</i></p>
<p>Моисеев А.М., Кондратюк С.В. УСТАНОВЛЕНИЕ ПРИЗНАКОВ ФАЛЬСИФИКАЦИИ СЛЕДОВ ПРЕСТУПЛЕНИЯ СРЕДСТВАМИ СУДЕБНЫХ ЭКСПЕРТИЗ</p> <p>Moiseev, A.M., Kondratyuk, S.V. ESTABLISHING SIGNS OF FALSIFICATION OF TRACES OF A CRIME BY MEANS OF FORENSIC EXAMINATIONS</p>	<p><i>Исследованы возможности применения судебных экспертиз для установления признаков фальсификации носителей криминалистической информации. На примерах из следственной практики продемонстрирована информационная сущность судебной экспертизы в выявлении признаков фальсификации доказательств. Обоснована целесообразность объединения информационных массивов судопроизводства. Технической основой такого объединения может служить коммутиция автоматизированного рабочего места эксперта, следователя, судьи. Предложено обязательное</i></p>	<p><i>The possibilities of using forensic examinations to establish signs of falsification of carriers of forensic information are investigated. Using examples from investigative practice, the information essence of forensic examination in identifying signs of falsification of evidence is demonstrated. The expediency of combining the information arrays of legal proceedings is substantiated. The technical basis of such an association can be the switching of the automated workplace of an expert, investigator, judge. A mandatory expert examination of physical evidence for signs</i></p>	<p><i>уголовное судопроизводство, противодействие расследованию, фальсификация, экспертиза, информационный подход.</i></p>	<p><i>criminal proceedings, counteraction to investigation, falsification, expertise, informational approach</i></p>

	<i>экспертное исследование вещественных доказательств на предмет наличия признаков их фальсификации.</i>	<i>of their falsification is proposed.</i>		
<p>Стрельцова Н.Л., Петенко А.В. ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ ПОДХОДЫ К ОРГАНИЗАЦИИ ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ</p> <p>Strelcova, N.L., Petenko, A.V. TO THE QUESTION OF THE ORGANIZATION OF THE LEGAL SERVICE OF THE ENTERPRISE IN THE CONTEXT OF INCREASING ITS COMPETITIVENESS</p>	<p><i>В статье рассматриваются вопросы, касающиеся организационного регулирования предпринимательской деятельности. Установлено, что обязательным условием реализации предпринимательской деятельности является свобода в выборе сферы и способов ее реализации, самостоятельность принятия решений, полноценная ответственность за принятые решения, их последствия и связанный с этой деятельностью риск, ориентация на коммерческий успех, получение прибыли и др. Организация правового регулирования предпринимательской деятельности должна осуществляться с соблюдением определенного набора методов. К организации правового регулирования предпринимательской деятельности следует отнести создание государством правовых условий, регулирующих предпринимательскую деятельность, путем обеспечения наиболее</i></p>	<p><i>The article deals with issues related to the organizational regulation of entrepreneurial activity. It has been established that a mandatory condition for the implementation of entrepreneurial activity is freedom in choosing the sphere and methods of its implementation, independence of decision-making, full responsibility for the decisions made, their consequences and the risk associated with this activity, orientation towards commercial success, obtaining profit, etc. Organization of legal regulation of entrepreneurial activity must be carried out in compliance with a certain set of methods. The organization of legal regulation of entrepreneurial activity should include the creation by the state of legal conditions regulating entrepreneurial activity by creating the most favorable or, on the contrary, limiting conditions for the development of entrepreneurship.</i></p>	<p><i>предпринимательская деятельность, регулирование предпринимательской деятельности, методы регулирования, правовые условия, нормативно-правовые акты.</i></p>	<p><i>entrepreneurial activity, regulation of entrepreneurial activity, regulation methods, legal conditions, regulatory and legal acts.</i></p>

	<i>благоприятных или, наоборот, ограничивающих условий для развития предпринимательства.</i>			
<p>Черникова И.А. ИСТОРИКО-ПРАВОВОЕ СТАНОВЛЕНИЕ КАТЕГОРИИ «ОБОСНОВАННЫЙ РИСК» В ОТЕЧЕСТВЕННОМ УГОЛОВНОМ ПРАВЕ</p> <p>Chernikova, I.A. HISTORICAL AND LEGAL FORMATION OF THE CATEGORY «REASONABLE RISK» IN RUSSIAN CRIMINAL LAW</p>	<p><i>В статье раскрывается категория «обоснованный риск» с точки зрения ее историко-правового становления в отечественном уголовном праве. На основе конкретных фактических обстоятельств предложена периодизация становления вышеуказанной категории в уголовном праве.</i></p>	<p><i>The article reveals the category of "reasonable risk" from the point of view of its historical and legal formation in domestic criminal law. On the basis of specific factual circumstances, a periodization of the formation of the above category in criminal law is proposed.</i></p>	<p><i>обоснованный риск, обстоятельства, исключющие преступность деяния, риск в праве.</i></p>	<p><i>justified risk, circumstances excluding the criminality of the act, risk in law.</i></p>